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بیش از ۳۶ هزار میلیارد ریال پروژه
 آماده افتتاح برق منطقه ای خوزستان در دهه فجر

گروه شهرســتانها- پژمان  کریمی: مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای 
خوزســتان از ۳۶ هزار و ۷۰۹ میلیارد ریال پروژه آماده افتتاح این شــرکت در 
دهه فجر خبر داد. به گزارش روابط عمومی  شــرکت برق منطقه ای خوزستان، 
علی اســدی با گرامیداشت دهه مبارک فجر بیان کرد: این شرکت ۲۸ پروژه در 
بخش خطوط و پســت های برق با ارزش سرمایه گذاری ۳۶ هزار و ۷۰۹ میلیارد 
ریال آماده افتتاح در دهه فجر دارد.وی با بیان اینکه این پروژه ها توســعه شبکه 
انتقال و فوق توزیع خوزستان را به همراه داشته است، افزود: پروژه های مذکور که 
در شهرهای مختلف استان به ثمر نشسته اند، تقویت زیرساخت های برق استان 
و تامین برق مشــترکین چه در بخش خانگی و چه در بخش صنایع و نیز سایر 

بخش های متقاضی را باعث شده است.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان تصریح کرد: نصب ترانس ۲۳۰ 
به ۱۳۲ کیلوولت اهواز ۱ به ظرفیت ۱۲۵ مگاولت آمپر، تکمیل پســت ۴۰۰ به 
۱۳۲ کیلوولت  هاشمی  اهواز به ظرفیت ۳۱۵ مگاولت آمپر، احداث پست موبیل 
شادگان به ظرفیت ۳۰ مگاولت آمپر، نصب ترانس در پست سبزآب اندیمشک به 
ظرفیت ۱۷۵ مگاولت آمپر، تکمیل پست ۱۳۲ به ۳۳ کیلوولت GIS خزامی  به 
ظرفیت ۵۰ مگاولت آمپر، تعمیر و بازسازی ترانس ۴۰۰ به ۱۳۲ کیلوولت اصلی 
شوشتر به ظرفیت ۲۰۰ مگاولت آمپر، فاز اول تعویض هادی خط ۲۳۰ کیلوولت 
اهواز ۲ – سپیدار به طول ۱۲ کیلومتر، تعویض  هادی خط ۲۳۰ کیلوولت اهواز 
۲ – صنایع به طول ۱۲ کیلومتر و نصب شــبکه فیبر نوری خط ۴۰۰ کیلوولت 
نیــروگاه بهبهان – ارجان به طول ۵۰ کیلومتر مــدار، از جمله ۲۸ پروژه آماده 

افتتاح است.
به گفته اســدی، هدف شــرکت برق منطقه ای خوزســتان توسعه متوازن 
زیرساخت های برق در همه استان است و در مناطقی که مشترکین و تقاضاهای 
جدید شکل می گیرد، ظرفیت شبکه برق آن منطقه برای پاسخگویی به رشد بار، 
افزایش پیدا می کند. شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت انتقال برق در ۲ 

استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

توسعه تعاملات مپنا و ذوب آهن اصفهان
 در حوزه تامین ریل و حمل و نقل ریلی

گروه شهرســتانها: در راســتای افزایش تعاملات گروه مپنا با ذوب آهن 
اصفهان، علی امام مدیرعامل بخش حمل و نقل گروه مپنا ، مهدی رشیدی مدیر 
برنامه ریزی و توسعه صدر تامین و هیات همراه با مهدی کوهی مدیرعامل ذوب 
آهن اصفهان و جمعی از معاونین و مدیران این شرکت،  دیدار و گفتگو نمودند.

علی امــام مدیرعامل بخش حمل و نقل گروه مپنــا در این دیدار گفت : از 
بخش های مختلف کارخانه ذوب آهن اصفهان و محصولات راهبردی آن به ویژه 
ریل ملی بازدید بسیار خوبی داشتیم، همچنین توانمندی های مدیریت راه آهن 
و ترابری این شرکت در بخش ساخت و تعمیر تجهیزات نیز بسیار چشمگیر بود.
وی افزود : گروه مپنا از طریق ساخت پروژه تصفیه خانه ذوب آهن و همچنین 
حمل مواد اولیه این کارخانه تعاملات بســیار خوبی با ذوب آهن اصفهان دارد و 
هدف از بازدید و نشســت امروز ارتقاء سطح این همکاری ها و مشارکت بیشتر با 

توجه به توانمندی ها و پتانسیل های دو شرکت است.
مدیرعامل بخش حمل و نقل گروه مپنا ادامه داد : ذوب آهن اصفهان با تولید 
ریــل خودکفایی در عرصه تامین داخل این محصول اســتراتژیک را برای ایران 
اســلامی رقم زد و گروه مپنا هم در بخش حمل و نقل ریلی فعالیت های بسیار 
خوبی داشته است لذا بهره گیری از این ظرفیت ها در راستای ارزش آفرینی برای 

ایران عزیزمان از اهمیت شایان توجهی برخوردار می باشد.
مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان نیز اظهار داشــت : این مجتمع 
عظیم صنعتی با تولید ریل پیشران بخش حمل و نقل ریلی کشور در دو بخش 
راه آهن سراســری و متروی کلان شهرها اســت و خطوط مختلف ریلی کشور 
مانند میانه- اردبیل، چابهار زاهدان، همدان- سنندج و در بخش مترو نیز کلان 
شهرهایی مانند تهران، اصفهان، مشــهد و ... ریل مورد نیازشان را از ذوب آهن 

اصفهان تامین می کنند.
وی افزود: در بخش صنعتی ســازی ساختمان نیز ذوب آهن اصفهان با تولید 
تیرآهن بال پهن تا ســایز ۳۰ به عنوان نماد ســازه سبز و ایمن در سطح کشور 
شناخته می شــود و همچنین آمادگی خود را برای تامین فولاد مورد نیاز طرح 

نهضت ملی اعلام نموده است.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان اضافه کرد: استفاده از این محصول ارزش افزا در 
صنعت ساختمان، ایمنی،کاهش قیمت تمام شده ساختمان، افزایش فضای مفید 

آن، قابلیت بازیافت مصالح و مزیت هایی از این قبیل را در پی دارد.
وی گفت : با توجه به زمینه اشــتراک فعالیت هــا در گروه مپنا و ذوب آهن 
اصفهان از طریق تشکیل یک کنسرسیوم تخصصی می توان اقدامات بسیاری در 
عرصه های مختلف صنعتی انجام داد و در این راســتا یک کار گروه تخصصی با 

حضور همکاران دو مجموعه جهت پیشبرد فعالیت ها تشکیل می شود.

آزادسازی تردد خودرو های منطقه آزاد قشم
 به سرزمین اصلی در انتظار موافقت هیات وزیران

وزیــر امور اقتصاد و دارایی از موافقت این وزارتخانه با تردد خودرو های پلاک 
منطقه آزاد قشم به سرزمین اصلی )بندرعباس( خبر داد.

سید احســان خاندوزی وزیر امور اقتصاد و دارایی در جمع نخبگان و فعالان 
اقتصادی قشــم در پاســخ به مطالبه گری یکی از مطالبه گران قشم در خصوص 
تردد خودرو های منطقه به ســرزمین اصلی، گفــت: این وزارتخانه موافقت خود 
را جهت تردد خودرو های پلاک منطقه آزاد قشــم به بندرعباس در کمیسیون 
اقتصادی دولت اعلام کرده اســت. وی افزود: امیدواریم هیات وزیران نیز با این 
موضوع موافقت و به عنوان خبری خوش از ســفر رئیس جمهور به هرمزگان به 

مردم اعلام کنیم.

خط انتقال گاز به همه شهرها و روستاهای 
خراسان شمالی رسید

در طلیعه چهل و پنجمین فجر انقلاب اسلامی ایران، با اتمام گازرسانی به ۱۰۲ 
روستا در خراسان شمالی در سال ۱۴۰۲، همه شهرها و روستاهای دارای سکنه 

این استان در انتهای خط گاز کشور، از نعمت گاز بهره مند شدند.
استاندار خراســان شــمالی در افتتاحیه پروژه های گاز شهرستان اسفراین، 
اظهار کرد: امروز علاوه بر همه آبادی های دارای ســکنه و دارای کد آبادی، حتی 

پاسگاه های مرزی این استان در دورترین نقاط نیز از نعمت گاز بهره مندند. 
محمدرضا حســین نژاد ادامــه داد: علاوه بر خانه های مســکونی، خدمات و 
تلاش های ارزشمند دیگری در تقویت خطوط گاز و تامین گاز صنایع و واحدهای 
تولیدی انجام شده است. شرکت گاز استان بعد از این، برای تقویت خطوط انتقال 

گاز و تامین گاز پایدار برای صنایع برنامه ریزی می کند.   
وی بیان کرد: ضریب نفوذ گاز روســتایی در ابتدای تشــکیل استان در سال 
۱۳۸۳،  ۱۳ درصد و ابتدای تشــکیل دولت سیزدهم ۴/۹۹ درصد بود و در دهه 
فجر امســال به  ۱۰۰ درصد رسید. در دهه فجر امسال در خراسان شمالی، ۱۷ 
هزار میلیارد تومان پروژه افتتاح و کلنگ زنی می شــود که ۷۰۰۰ میلیارد تومان 
پروژه های زیرساختی و ۱۰ هزار میلیارد تومان نیز پروژه جدید کلنگ زنی است.

استاندار خراســان شمالی برای رونق و پیشرفت اســتان در ابعاد اقتصادی، 
عمرانی، فرهنگی و اجتماعی اظهار امیدواری کرد و گفت: امســال و سال آینده، 
پروژه های مختلف آبرسانی، راهسازی، آبخیزداری و بهداشت توسط قرارگاه امام 

حسن مجتبی )ع( انجام خواهد شد.
وی تاکید کرد: توسعه استان با رویکرد وحدت و همدلی و انجام فعالیت های 

مختلف بدون حاشیه در حال رقم خوردن است.

این روزها وضعیت آبی اصفهان خوب نیست کوتاهازاستانها
و برخی از مردم به دلیل مشــکلات متعدد در 
این اســتان، ترجیح می دهند تــلاش خود را 
معطوف به تغییر محل زندگی و کوچ اجباری 
از این شــهر متمرکز کنند و در آینده ممکن 
است تنها یک نام از اصفهان در خاطره ها باقی 
بماند. بارها مسئولان ارشد استانی و کشوری در 
دولت های مختلف وعده پیگیری و رفع مسائل 
و مشــکلات استان را داده اند؛ اما تا امروز اتفاق 
مؤثری در این زمینه رخ نداده و همین موضوع 
باعث دلســردی و بی اعتمادی مردم نسبت به 
تحقق وعده مسئولان در خصوص موضوع آب 

اصفهان شده است.
به گزارش ایلنا از اصفهان، خشــک شــدن 
رودخانه زاینده  رود، مشــکلات متعددی برای 
استان ایجاد کرده که فرونشست زمین، افزایش 
ریزگردها و گســترش بیماری ها تنها بخشی 
از  این مشــکلات است. مسئولان با وعده های 
مختلف مطالبات مردم اســتان را در خصوص 
مشــکلات زاینده رود و تأمین آب همیشــه به 
آینده موکول می کنند و کارشناســان بارها در 
باره تبعات تاخیر در احیای زاینده رود هشــدار 

داده اند.
مسئله آب ناشی از سوءمدیریت

 در دولت های گذشته
استاندار اصفهان به تازگی در این باره عنوان 
کرد: دغدغه نخست اســتان مسئله آب است 
که ناشی از سوءمدیریت در دولت های گذشته 
اســت. در راستای رفع این مشکل، قرارگاه آب 
اســتان شــکل گرفته و در این قرارگاه از تمام 
ظرفیت های مطالعاتی، پژوهشــی و تحقیقی 
اســتفاده شده اســت. ســید رضا مرتضوی از 
اجرای طرح انتقال آب از دریای عمان به استان 
اصفهان خبرداد و گفت: طبق بررسی های انجام 
شــده اجرای این طرح نیازمنــد صرف زمانی 
معادل ۹ الی ۱۱ ساله بود ولی توانستیم نیمی از 
آن را ظرف مدت یک سال و نیم تکمیل کنیم.
اصفهان دارای نرخ فرونشست بالایی 
در مقایسه با سایر نقاط کشور است

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان 
نیــز در گفت وگو با ایلنا بــا بیان اینکه تأمین 
آب اصفهان یکی از مهم ترین اولویت های استان 
است، گفت: تأمین آب زاینده رود و جلوگیری از 
خشک شدن آن در طول سال به رفع بخشی از 

مشکلات استان کمک می کند.
منصور شیشه فروش تصریح کرد: بخشی از 
آلودگی هوا به دلیل انتشار ریزگردها است و در 
این خصوص تأمین آب زاینده رود و جلوگیری 
از خشک شــدن آن یک ضرورت برای استان 
اصفهان اســت لذا نباید این موضوع را نادیده 
گرفــت. امروز اصفهان دارای نرخ فرونشســت 
بالایی در مقایســه با سایر نقاط کشور است و 
ادامه این شرایط می تواند تبعات جبران ناپذیری 

برای استان و کشور به همراه داشته باشد.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان 
تأکید کرد: مطالبه رســیدگی به مشــکلات 
اصفهان خواسته همه مردم شهر است و در این 
زمینه تلاش می کنیم در خصوص رفع مسائل 
اصلی اصفهان همچون خشکسالی، آلودگی هوا 

و فرونشست از هیچ تلاشی کوتاهی نکنیم.
اساس سکونت و زندگی در اصفهان

 به جریان زاینده رود گره خورده است
مهدی طغیانی، نماینــده مردم اصفهان در 
مجلس هــم در این باره به ایلنــا گفت: امروز 
اصفهان با چند ابرچالش مواجه اســت، بحران 

آب یکــی از ایــن ابر چالش ها اســت چرا که 
اساس سکونت و زندگی در این شهر به جریان 

زاینده رود گره خورده است.
وی گفــت: اگر امروز هم مثل گذشــته از 
فرصت های موجــود برای احیــای زاینده رود 
اســتفاده نکنیــم خیلــی زود ایــن شــهر 
غیرقابل سکونت می شود. با انتقال آب از جنوب 
استان، انتقال آب دریا برای صنایع، جلوگیری از 
برداشت های بیشتر و کنترل مهاجرت می توان 
بحران زاینده رود را مدیریت کرد و ظرف چند 
ســال کاری کرد که در نیمی از سال زاینده رود 
جاری باشــد و اگر این اتفاق بیافتد می توان از 

بحران فرونشست نیز جلوگیری کرد.
نماینده مردم خمینی شهر در مجلس نیز در 
گفت وگو با ایلنا، دربــاره موضوع انتقال آب به 
اصفهان اظهار داشــت:  در استان فعالیت هایی 
انجام شــده اما فعلًا برخی مســائل کلیدی و 
اساسی در حد مطالعات و اقدامات مقدماتی باقی  
مانده است. پروژه های سابقه دار و طولانی مدت 
مانند تونل بهشت آباد و سد تونل سوم هنوز به 
مرحله اجرا نرســیده است، البته در مورد تونل 
سوم وزیر نیرو قول داده اند که در اولین فرصت 
پمپاژ ۶۰ تا ۷۰ میلیون مترمکعب آب آغاز به 
کار کند. محمدتقی نقدعلی با اشــاره به برنامه 
انتقــال آب دریا به اصفهان تصریح کرد: انتقال 
آب دریا به اصفهان به دلیل هزینه بر بودن در 
بحث شیرین سازی فقط برای مصارف صنعتی 
مناسب است و برای مصارف کشاورزی و شرب 
نمی تــوان از آن اســتفاده کــرد. از طرفی نیز 

آب های زیر زمینی که مدت هاست توسط بخش 
صنعت که حق آبه محیط زیست و کشاورزی 
است برداشت می شود دوباره برای مصارف این 
بخش ها تامین خواهد شد. کما اینکه در بحث 
تامین آب شرب استان هم به همین شکل است 
و از محل کشــاورزی و حقابه کشاورزان تأمین 
می شــود و این بزرگ ترین ستمی است که در 
طول سالیان به بخش کشــاورزی شده است، 
حال آنکه وزارت نیرو از حقابه مسلم کشاورزان 
که هم مبنای شــرعی و قانونی دارد برداشت و 
به مصرف شرب جمعیت موجود و یا جمعیتی 
که به برخی مناطق تحمیل شده رسانده است. 
این نماینده مجلس گفــت: در مجموع اوضاع 
آبی اســتان اصفهان نیازمند اقدام فوری است. 
برخی اقدامات در مراحل جلســات، مقدمات، 
تصمیمات و صورت  جلســات اتفاق افتاده؛ اما 
بحث آب زاینده رود نیازمند اقدام فوری است. 
وی درباره تأمین آب شــرب در ســطح استان 
خاطرنشان کرد: در این رابطه اقداماتی خصوصاً 
در سامانه دوم آبرسانی اتفاق افتاده است. ولی 
استمرار منابع پایدار برای شرب منوط به تأمین 
منابع پیش بینی شده برای این منظور و اجرای 

طرح های در دست اقدام است.
نقدعلی میزان بارش در سطح استان را ۵۰ 
درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته کمتر 
و ذخایر آبی پشت سد زاینده رود را حدود ۲۷۰ 

میلیون متر مکعب ذکر کرد.
مســعود مجرب، پژوهشگر حوزه مخاطرات 
طبیعی پیش از این در گفــت و گویی درباره 

خطر فرونشســت برای مــدارس گفته بود: در 
یک مطالعه، محدوده آبخوان اصفهان - برخوار 
مورد بررسی قرار گرفت. عامل اصلی فرونشست 
نیز برداشــت آب از خود آبخوان است که تأثیر 
خود را بر حاشیه ها گذاشــته است؛ متأسفانه 
شــهر اصفهان هم کاملًا روی این آبخوان قرار 
گرفته اســت؛ از آنجا که اصفهان روی آبخوان 
قرار گرفته، تغییراتی کــه روی آبخوان اعمال 
می شود )مثل برداشــت های اضافه( منجر به 
بروز فرونشســت در شهر می شود؛ یعنی جایی 
که عمده تأسیسات و ابنیه تاریخی در آن قرار 

گرفته است و باید از آن حفاظت شود.
وی افزود: عوارض فرونشست فاجعه بار است 
و این موضوع در مطالعات نیز پیش بینی شده؛ 
چراکــه این پدیده حتی ســاختمان های مهم 
و همچنیــن ابنیه تاریخی را هــم تحت تأثیر 
قــرار می دهد و باعث مهاجرت از این اســتان 
و ســرخوردگی در ســرمایه گذاری می شــود. 
از مدیــران مــدارس خواســته ایم که حفاظ 
پنجره هــا را بردارند تا اگر اتفــاق ناگهانی رخ 
داد، دانش آموزان امکان نجات دادن خودشــان 

را داشته باشند.
این کارشــناس گفت: در زیر شهر اصفهان، 
سنگ های دانه درشتی قرار گرفته اند که اجازه 
نفوذ آب را می دهنــد؛ بنابراین اگر بتوانیم در 
بالادســت، حقابه زاینده رود را احیا کنیم و در 
پایین دست نفوذپذیری را افزایش دهیم، کسری 
تا حدودی جبران خواهد شد. رئیس کمیسیون 
ویژه آب و مناطق کم برخوردار شــورای شهر 

اصفهان نیز با بیان اینکه مسئولان باید راه های 
مختلف برای رسیدن به جاری شدن زاینده رود 
را طی کنند، تصریح کرد: مدیریت اســتان در 
این مســئله اتفاق نظر دارنــد و معتقدند که 
یکی از این راه ها که از قبل بررسی شده است، 
اجرایی شدن تونل های یک، دو و سه، پمپاژ آب 
تونل ســوم و تونل بهشت آباد است که در حال 
حاضر این راه حل ها نیز دیگر در اختیار استان 
نیست و تلاش ها برای حل معضلات و موانع در 

حال انجام است.
  مجید نادرالاصلی با اشــاره به اینکه رفع 
مشکل زاینده رود تنها برای نشاط، زیبایی شهر 
و فرصت های تفریحی نیست، خاطرنشان کرد: 
مسئله اصلی در جاری شدن این رودخانه رفع 
بهداشتی،  مشکلات زیست محیطی، مشکلات 
روحی، روانی، آلایندگی ها، شــرب و کشاورزی 
اســت که این مشــکلات تنها با جاری شدن 

زاینده رود رفع می شود.
رئیــس کمیســیون ویــژه آب و مناطــق 
کم برخوردار شــورای شــهر اصفهان با اشاره 
بــه تأثیر خشــکی زاینده رود بر افســردگی و 
بیماری های مردم گفت: مشــکل جاری نبودن 
آب زاینده  رود وضعیت درمانی بســیار سختی 
را برای مردم ایجاد کرده اســت و بســیاری از 
سرطان های ریه ریشه در آلایندگی ها و خشکی 
این رود دارد، به گونــه ای که نوعی ریزگرد از 
بســتر تالاب گاوخونی و مسیر رودخانه تولید 
می شــود که در نهایت موجبــات آلایندگی و 

درگیری ریه مردم شهر را فراهم می کند.

خزایی پول گفت: بر اثر رانش در ۴۰ هکتار از جنگل های 
تنکابن، راه ورودی پایین دســت رودخانه مسدود و موجب 

بروز خسارات شد.
مهــرداد خزایــی پول با اشــاره به اینکــه ۴۰ هکتار از 
جنگل های تنکابن در منطقه »خشتنگه« دچار رانش شد، 
اظهار کرد: متاســفانه بخش زیادی از جنگل تخریب و وارد 

رودخانه و منجر به بسته شدن راه ورودی پایین دست شد.
وی افزود: این رودخانه در بالادست یک آبادی بنام »کل 
لات«  واقع شده است که بخش اعظم درختان و دامنه رانش 
سبب مســدود شدن خروجی رودخانه شد همچنین حجم 
زیادی از آب در آن نقطه دچار ماندآبی شده و چیزی شبیه 

تالاب را بوجود آورد.

مدیــرکل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران نوشــهر 
تصریح کرد: رانش بوجود آمده ســبب نگرانی روســتاهای 
اطراف به خاطر احتمال بارندگی شد که با دستور استاندار 
و ستاد بحران کشور و سایر مسئولان استانی و شهرستانی 

مربوطه، تمهیدات لازم اندیشیده شد.
خزایی پول ادامه داد: قرار بر این شد بعد از تثبیت پهنه 

رانش نسبت به خارج کردن بخشی از درختان اقدام شود.
وی با بیان اینکه آبی که ذخیره شده بود در حال خارج 
شــدن اســت، گفت: در حال حاضر نگرانی خاصی  وجود 
نــدارد و در ادامه روند بســتگی به این دارد که مطالعات ما 
در بخش های مختلف اعم از بخش آبخیزداری چه خروجی 

خواهد داشت.

فعالان بخش اقتصادی خراســان رضوی از 
تداوم معطلی و توقف طولانی مدت کامیون ها 
در مرز دوغارون گلایه دارند و خواستار تلاش 

دوباره دست اندرکاران هستند.
به گــزارش باشــگاه خبرنــگاران جوان، 
دوغــارون مهمتریــن مرز مشــترک ایران و 
افغانســتان اســت که بخش اعظم صادرات 
کالا از کشــور ما به مقصد افغانســتان از این 
مرز می گــذرد لذا هر گونــه معطلی و توقف 
طولانی مدت کامیون ها در آن، منجر به وارد 
آمدن ضرر و زیان بسیاری به فعالان اقتصادی 

می شود.
جدا از ضعف زیرســاختی مــرز دوغارون 
به لحــاظ تجهیزات و ارایــه خدمات، که در 
دولت های مختلف و از جمله دولت ســیزدهم 
اقدامات گسترده ای برای ارتقا و جبران عقب 
ماندگی هــای آن صورت گرفتــه و تا حدی 
وضعیت را بهبود بخشیده است، اما همچنان تا 
رسیدن به نقطه مطلوب فاصله بسیاری دارد، 
همراهی کشــور همسایه نیز در تسهیل تردد 
کامیون ها بسیار با اهمیت است و این موضوع 
در نشست های دوطرف، به ویژه توسط طرف 

ایرانی همواره مورد تاکید قرار گرفته است.
آخرین نشست در این خصوص ۱۰ دیماه 
امســال بود که مشــاور اقتصــادی نماینده 
ویــژه رئیس جمهــور در امور افغانســتان و 
نمایندگان خراســان رضوی با گروه ۲۱ نفره 

فعالان اقتصادی افغانســتان در مرز دوغارون 
نشست مشترک اقتصادی و تجاری داشتند و 
یکی از توافقات آن برچیده شــدن محدودیت 
ورود ۲۰ روزه نــاوگان تجاری ایران به خاک 
افغانستان از مرز »اسلام قلعه« هرات بود، اما 
فعالان اقتصادی می گویند که این محدودیت 

همچنان لغو نشده است.
رئیــس اداره ترانزیــت اداره کل راهداری 
و حمل ونقــل جاده ای خراســان رضوی این 
موضوع را در نشســت کمیسیون حمل و نقل 
و ترانزیــت اتاق بازرگانی اســتان مطرح کرد 
و گفت: هــم اینک مرز دوغارون از ســاعت 
هفت تا ۲۳ فعال اســت و با توجه به افزایش 
ساعت کاری شاهد افزایش تردد ها در این مرز 

هستیم.
نصیــر برادران افزود: آمار هــا حاکی از آن 
اســت که تعــداد نــاوگان ورودی و خروجی 
روزانــه در مرز دوغارون از ۵۰۰ دســتگاه به 
۶۵۰ ناوگان رســیده اســت، اما به رغم آنکه 
مطالبه خود مبنی بر رفع محدودیت تردد ۲۰ 
روزه ناوگان ایرانی در مــرز را مطرح کردیم؛ 
اما با توجه به تردد نــاوگان و توقف آن ها در 
پارکینگ ها، ایــن محدودیت ها نه تنها حذف 

نشده؛ بلکه تشدید هم شده است.
وی اظهــار کرد: بــا وجــود پیگیری ها و 
مکاتبات بســیار بــرای جلوگیــری از توقف 
کامیون ها، این مشکل ادامه دارد، اخیرا مدیر 

پایانــه مرزی دوغارون این موضوع را به طرف 
افغانستانی اعلام کرده و آنان پاسخ داده اند که 
مرز باید برای ســه روز به صورت شبانه روزی 
فعال شود تا حجم توقف ها کاهش یابد؛ اما این 

موضوع هم اجرایی نشده است.
نایب رئیس کمیسیون حمل ونقل، ترانزیت 
و امور مرزی اتاق بازرگانی خراسان رضوی نیز 
در نشست این کمیسیون در تشریح مصوبات 
نشست اخیر هیات ایرانی و افغانستانی گفت: 
افزایش ســاعت کاری مرز و انجــام امور در 
ســاعات هفت صبح تا ۲۳ شب و امکان تردد 
ناوگان در این ساعات، افزایش تردد کامیون ها 
در مدت سه ماه بین دوطرف و لغو محدودیت 
۲۰ روزه کامیون های ایرانی از جمله مصوبات 
این نشســت بود.ابراهیم عطایی درباره میزان 
اجرای این مصوبات گفت: طبیعتا در روز های 
نخست ملاحظاتی در خصوص این امور انجام 
گرفت؛ اما پس از گذشــت چند روز، شرایط 
نه تنها بهبود نیافــت بلکه توقف کامیون ها و 
به تبع آن، کرایه ها نیز افزایش یافت، چنانکه 
هم اکنون شــاهد توقــف کامیون ها در مرز و 
به دنبال آن، معطلی کانتینر ها در بنادر و… 

هستیم.
هم اینک کرایه های حمل کالا تا افغانستان 
بعضا بــه دو برابر افزایش پیدا کرده اســت و 
رانندگان افغانســتانی نیز در تامین ســوخت 
خود دچار مشکل هســتندوی اظهار کرد: ما 
انجام اصلاحــات در فرآینــد تردد ها در مرز 
را خواســتاریم که این مهــم منجر به کاهش 
کرایه ها نیز می شــود، هم اینــک کرایه های 
حمل کالا تا افغانستان بعضا به ۲ برابر افزایش 
یافته است و رانندگان افغانستانی نیز در تامین 

سوخت خود دچار مشکل هستند.
عطایی حتی بــاز بودن مــرز دوغارون تا 
ســاعت ۲۳ برای عبور و مــرور را یک ادعای 
غیرواقعی خوانــد و گفت: هر چنــد مرز باز 
اســت؛ اما تنها تا ســاعت ۱۴ دستور خروج 

صادر می شــود و دلیل این مدعا آنکه تا ســه 
روز پیش شــاهد توقف کامیون ها در منطقه 
ویژه اقتصادی دوغــارون بودیم، این توقفات 
هزینه های سرباری را به شرکت های ترانزیتی 

تحمیل می کند.
رئیس اتاق مشــترک ایران و افغانســتان 
نیز بــا بیان اینکه پیگیر رفــع چالش های به 
وجود آمده در مرز دوغارون هســتیم، گفت: 
مرز دوغارون و تردد در آن بســیار مهم است 
و ما در پی آن هســتیم کــه مطالبات بخش 
خصوصی ایران را نیز در هفته آینده به طرف 
افغان منعکس کنیم، همچنین از دستگاه های 
کشــورمان در مرز، انتظار تسهیل گری و رفع 

ایرادات موجود را داریم.
محمود ســیادت در خصوص مشــکلات 
رانندگان افغانستانی در دریافت کارت سوخت 
گفت: در این زمینه ســوال این است که اگر 
بستر تخصیص سوخت به رانندگان افغانستانی 
مهیا نیست چرا کارت سوخت در اختیارشان 
قرار می گیرد؟ این مساله باید با چاره جویی به 
درســتی مرتفع شود تا از پیامد های احتمالی 

آن جلوگیری شود.
چه سازمانی پاسخگوی معطلی 

کامیون ها است؟
ناظــر گمرک خراســان رضــوی آخرین 
مراجعه خود به مــرز دوغارون را مربوط به ۲ 
هفته قبل، یعنی ابتدای بهمن ماه دانســت و 
گفت: از ۲ هفته پیش به این طرف، ایستایی 
یا توقف زیاد کامیون ها را در مرز نداشته ایم و 

کار در حال انجام است.
جــواد جعفری گفــت: فعالیــت گمرک 
دوغارون از ســاعت هفت صبح تا ۲۳ شــب 
اســت، با این حال ســاعات فعالیت گمرک 
بسته به شرایط مرز و طرف افغانستانی دارد، 
تــا زمانی که مرز فعال و طرف مقابل در حال 
فعالیت باشــد، تشــریفات کامل گمرکی در 
ســمت ایران نیز به کامیون ها ارایه می شود و 

هیچ مشکلی در این زمینه وجود ندارد.
فعالیت گمرک دوغارون از ســاعت هفت 
صبح تا ۲۳ شــب اســت، با این حال ساعات 
فعالیت گمرک بســته به شرایط مرز و طرف 
افغانستانی داردوی اظهار کرد: اینکه معطلی 
یــا توقف کامیون ها در مــرز دوغارون مربوط 
به کدام نهاد یا ســازمان می شود، به گمرک 
ارتباطی ندارد و ســازمان های دیگری نیز در 
امور مرزی دخیل هستند که باید وظایف خود 
را انجام دهند و گمرک در این زمینه کوتاهی 
نداشته است. به گفته جعفری، مشکل مزبور 
به حیطــه اختیارات یا حــوزه کاری گمرک 
مربــوط نمی شــود و موضوع به حــوزه راه و 
بحث هــای کنســولی و ... مربوط اســت که 
باید طرف افغانســتانی انجــام دهد، موضوع 
پارکینگ ها یــا توقف کامیون هــا در آن هم 
ممکن است به پارکینگ های طرف افغانستانی 
یا پارکینگ هایی خارج از گمرک مربوط باشد. 
ناظــر گمــرک خراســان رضــوی گفت: 
دســت اندرکاران گمرک دوغــارون تا زمانی 
که کامیون وارد مرز شــود و مرز باز باشــد، 
تشریفات گمرکی کامیون ها را انجام می دهند 
تا یک کامیون هــم در پارکینگ نماند، مگر 
کامیون هایی که مشکل خاصی داشته باشند و 
به لحاظ قانونی امکان خروج آن ها از گمرک یا 

ورود آن ها به گمرک افغانستان میسر نباشد.
وی با بیــان اینکه مرز دوغــارون فعالیت 
شبانه روزی ندارد، افزود: توافق اخیر بین ایران 
و افغانستان آن بوده است که مرز دوغارون تا 
ساعت ۲۳ شــب فعالیت داشته باشد که این 
موضوع طبق تفاهمی که دوطرف در نشســت 

اخیر خود داشته اند، محقق شده است.
وی ادامــه داد: اینکه مرز دوغــارون باید 
شبانه روزی شود، موضوع دیگری است و باید 
از مقامات بالاتر پیگیری شــود، اما دست کم 
در حوزه گمرک مشکلی وجود ندارد که باعث 

معطلی کامیون ها شده باشد.

رانش در جنگل های تنکابن موجب مسدود شدن راه ورودی رودخانه شد

مشکل کجاست؟

تداوم معطلی کامیون های کالا در مرز دوغارون

وضعیت آبی استان اصفهان نیازمند اقدام فوری است

تأثیرخشکی زاینده رود بر افسردگی جامعه


